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经济快速发展地区县级尺度土地利用空间格局变化模拟

Simulation of land use spatial pattern change on county scale in the 
rapid economic development region
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中文摘要：

      选择位于长江三角洲地区社会经济快速发展的浙江省海盐县为研究区，利用1986年土地利用空间数据和影响研究区土地利用变化的

驱动因子，运用CLUE-S模型，分别对其1995和2000年的土地利用空间变化格局进行模拟，经检验，模拟结果与实际情况基本吻合。在此基

础上，对研究区未来20a的土地利用空间格局变化进行了3次不同情景的模拟。结果表明，县城周围、各中心镇、重点镇建成区周围以及主

要公路干线沿线是耕地非农化的高发区，基本农田保护区的划定对耕地的保护具有重要意义。

英文摘要：

      Taking Haiyan county in Zhejiang Province being located in the Yangtze River Delta as an instance, the spatial chan

ge patterns of land use in 1995 and 2000 were simulated respectively with applying the CLUE-S model by using the spatial 

data of land use in 1986 and the driving factors affected land use change. The simulations coincide with the realities. T

hen, the spatial change patterns of land use in future 20 years were simulated three times by using the model. Results sh

ow that the areas around the county town and main towns and along the main highways are the main cultivated land non-agri

culturalization areas. The delimitation of basic farmland protection area is important to the protection of cultivated la

nd. 
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